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Введение. Цель статьи – показать важность безопасного использования Интернета и необходи-

мость защиты молодёжи от скрытого в нём агрессивного контента, а также обозначить роль моло-

дёжных общественных организаций в борьбе с агрессивным контентом и в обучении молодёжи безо-

пасному использованию Интернета.  

Методы. Большая часть исследования выполнена с помощью «вторичного анализа данных», 

который позволяет сопоставить ранее полученные результаты, систематизировать их и на этой основе 

разработать новую концептуальную модель решения задачи безопасного Интернета в России. Кроме 

вторичного анализа в работе использовались документальные источники, работа с которыми прово-

дилась с помощью двух основных методов анализа документов – неформализованного (традиционно-

го) и формализованного (контент-анализа). 

Основные идеи исследования, полученные результаты и их обсуждение. В настоящее время со-

временные цифровые технологии на основе Интернета проникают и воздействуют на всё наше обще-

ство, в том числе и на молодёжь. Статистические данные демонстрируют, что молодёжь проводит в 

Интернете и соцсетях значительное время и регулярно подвергается там различным угрозам и рис-

кам. В связи с этим становится важным создание условий для гармоничного формирования личности 

и правильных морально-нравственных принципов – безопасного Интернета. 

В статье дана краткая история международных программ и проектов, пропагандирующих безо-

пасный Интернет, и рассматриваются их связи с общественными организациями из нашей страны. 

Одной из интересных молодёжных общественных инициатив является проект «Молодёжная Интер-

нет-Палата», который ознаменовал собой эру появления молодёжных организаций в России, высту-

пающих за безопасный Интернет. На примере этой организации рассматриваются методы их работы 

– борьба с агрессивным и противоправным контентом, решение проблемы небезопасного использо-

вания Интернета молодёжью, а также выстраивание системы пропаганды безопасного использования 

Интернета, сочетающего в себе безопасность, свободу слова, а также управление Интернетом с уча-

стием молодёжи.  

Заключение. Общественные организации, в том числе молодёжные, имеют большой опыт в обу-

чении молодых людей безопасному использованию Интернета. Только вместе с общественными ор-

ганизациями, представителями гражданского общества государство сможет успешно противодейст-

вовать распространению противоправной информации в сети Интернет. 

Ключевые слова: Интернет, контент, контентная безопасность, общественные организации, мо-

лодёжные организации, Интернет-угрозы, безопасный контент. 
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Introduction. The article aims to highlight the importance of safer use of the Internet and the need 

to protect young people from its aggressive content. It also seeks to define the role of youth public o r-

ganizations in fighting aggressive content and training young people to use the Internet safely.  

Methods. Most of the research has been carried out through “secondary data analysis” which a l-

lows to compare and systemize the previously obtained results and to develop a new conceptual model 

of ensuring Internet safety in Russia. 

The current research also contains data collected through documentary sources with help of trad i-

tional and formalized (content analysis) approaches of document analysis.  

Results. Nowadays the influence modern digital technology has on society as a whole and on 

youth in particular is growing. Statistics show that young people spend a considerable amount of time 

on the Internet and social networking websites, therefore, they are regularly exposed to all kinds of 

treats and risks. Thus, it becomes essential to create the conditions for forming people’s values and 

behavior, in other words - factors that make Internet a safer place. 

The article briefly touches upon the history of international programs and projects advocating In-

ternet safety as well as their connections with Russian youth organizations. «Youth Internet Chamber» 

project has become one of their most prominent initiatives and marked the new era of Russian youth 

organizations that advocate for Internet safety. The project serves as an example of their working meth-

ods in fighting aggressive and illegal content and solving the problem of unsafe use of Internet by 

young people. It also shows how the system that includes such components as freedom of speech, safety 

and network management with help of youth can be built. 

Conclusion. Public organisations, including youth ones, have a lot of experience in training young 

people to use Internet safely. So it will not be possible for the government to counter the proliferation 

of illegal information on the Internet successfully without help of public organisations. 

Keywords: Internet, content, content security, public organizations, youth organizations, internet 

threats, safety content. 

 

 

References 

 

1. Digital 2020 Research: Global Digital Overview, available at: 

https://datareportal.com/reports/digital-2020-global-digital-overview (accessed: 28.09.2020). 

2. Microsoft infographic on Digital Civility Index in 2019, availableat:  

https://news.microsoft.com/ru-ru/wp-content/uploads/sites/46/2020/02/Digital-civility-2019-

infographic-vFinal_RU.pdf (accessed: 22.12.2020). 

3. Detskij Runet – 2019 (the full version of the sectoral report))/ available at:  

https://internetinstitute.ru/wp-content/uploads/2020/03/ChildRunet-2019-26032020.pdf. Р. 21.  

(accessed: 12.06.2020). 

4. Derevyanchenko A.A. O vlijanii social'nyh setej na socializaciju sovremennyh detej [About the 

influence of social network son the socialization of modern children] // Aktual'nye problem 

gumanitarnyh i social'no-jekonomicheskih nauk. Sbornik nauchnyh trudov Instituta i nnovacionnyh 

tehnologiji gosudarstvennogo upravlenija MIREA– Moscow Technological University. Moscow. Sput-

nik. 2019. Р. 311. 

https://news.microsoft.com/ru-ru/wp-content/uploads/sites/46/2020/02/Digital-civility-2019-infographic-vFinal_RU.pdf
https://news.microsoft.com/ru-ru/wp-content/uploads/sites/46/2020/02/Digital-civility-2019-infographic-vFinal_RU.pdf
https://internetinstitute.ru/wp-content/uploads/2020/03/ChildRunet-2019-26032020.pdf


5. Fond obshestvennogo mneniya [FOM: Public opinion foundation]. Bezopasnost' v Internete 

[Internetsafety], available at: https://fom.ru/Bezopasnost-i-pravo/13465 (accessed: 4.01.2021). 

6. Youth Panel Program official site, available at: http://paneuyouth.eu (accessed: 12.06.2020), 

VPN required. 

7. In safe official site, available at: http://www.saferinternet.org/ (accessed: 22.12.2020). 

8.In hope official site, available at: https://www.inhope.org (accessed: 22.12.2020) 

9. Youth Chamber official site, available at: https: mipalata.ru. Not available at the moment.  

10. Youth Chamber official page on Safe Internet Centre site, available at: 

https://www.saferunet.ru/mip/ (accessed: 19.10.2020). 

11. Pafrent'ev U., Kunicyna K., EpifanovaM.Azbuka Internet-bezopasnosti [InternetsafetyABC], 

available at: https://kalugapravo.ru/public/user_upload/files/azbuka1.pdf / (accessed: 12.11.2020). 

12. Fond prezidentskih grantov [Presidential grants foundation], available at: 

https://президентские гранты.рф / public/application/item?id=025A5FE2-201F-49DA-BE69-

D8BC465573D0 (accessed: 20.12.2019). 

13. The Safe Internet League in Russia official site / Kiberdruzhina, available at: 

http://www.ligainternet.ru/liga/activity-cyber.php (accessed: 19.10.2020). 

14. The community of The Safe Internet League on Livejournal, available at: 

https://ligainternet.livejournal.com/35100.html (accessed: 19.01.2021). 

15. Rambler-novosti: Doch' senatora Eleny Mizulinoj vozglavila «Ligu bezopasnogo interneta» 

[Elena Mizulina’s daughter became the head of the Safe Internet League] 

availableat:http:https://news.rambler.ru/other/39722075-doch-senatora-eleny-mizulinoy-vozglavila-

ligu-bezopasnogo-interneta/ (accessed: 19.12.2020). 

16. The Safe Internet League in Russia official site (In Russian domaine) / 

Metodicheskiematerialydljashkol [Resource materials for schools], available at:  http:  

https://вбезопасныйИнтернет.рф/lessons (accessed: 19.12.2020). 

17. Kazachij dozor, official site /Kazach'ja kiberdruzhina [Cossack cybersquad], available at:  

http://cossackcenter.mgutm.ru/kazachya-kiberdrujina-il (accessed: 22.12.2020). 

18. Lenta.ru / V Rossiipojavjatsjakazach' ikiberdruzhiny [Cossack cybersquads are to appear in 

Russia] available at:  https://lenta.ru/news/2016/11/11/kiberkazaki / (accessed: 21.12.2020). 

19. Media Gvardia official site, available at: http://mediagvardia.ru/ (accessed: 22.12.2020). 

20. The Ministry of Internal Affairs official site/ O sostojanii prestupnosti v RF v pervom 

polugodii 2020 goda [About crime rates in Russian Federation in the first half of 2020], available at: 

мвд.рф / news/item/20580266 (accessed: 22.12.2020). 

 

Author’s bio 

SHALIN Alexander Pavlovich, postgraduate student at MIREA – Moscow Technological University,  

Russia.  

E-mail: Alexprmail@gmail.com.  

Библиографическая ссылка 

Шалин А.П.  Молодежные организации и регулировка контента в Интернете // SocioTime / 

Социальное время. 2021. № 3 (27). С. 74 – 87.  DOI: 10.25686/2410-0773.2021.3.74 

 

 

https://президентские/
https://ligainternet.livejournal.com/35100.html
http://mediagvardia.ru/
mailto:Alexprmail@gmail.com

